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خبر

خشکسالی، خزنده و چراغ خاموش در عرصه های طبیعی 
خراسان شمالی در حال پیشروی و جولان دادن است این 
برای  نزدیکی روستاها  در  وضعیت موجب حضور وحوش 
افزایش شکار و نیز احتمال بروز بیماری این  یافتن غذا، 

حیوانات شده است.
خشکسالی و کاهش بارندگی امسال سبب شده تا سال سخت 
و حتی بحرانی پیش روی وحوش خراسان شمالی باشد، 
بررسی ها نشان می دهد، بیشتر چشمه ها در مناطق تحت 
مدیریت اداره کل حفاظت محیط زیست استان کم آب و یا 
خشک شده و وضعیت در مناطق آزاد هم به همین منوال 

است.
محیط بانان می گویند آبشخورها در مناطق نیاز به آبرسانی 
پیدا کرده است، البته در این میان مسوولان اعلام کرده اند که 

آبرسانی سیار به وحوش را در دستور کار قرار داده اند.  
کاهش بارندگی همچنین سبب شده تا وضعیت تولید علوفه 
در مراتع نامناسب باشد و از این رو وحوش علفخوار در تغذیه 

دچار مشکل شده اند.
براساس گزارش اداره کل هواشناسی خراسان شمالی، کاهش 
۵۴ درصدی بارش باران در سال زراعی جاری حدود ۵۹ درصد 
از گستره این استان با خشکسالی شدید تا خفیف مواجه شده 
است و این کاهش بارندگی آبگیری سدهای استان خراسان 
شمالی را نیز حدود ۴۵ درصد نسبت به مشابه سال قبل 

کاهش داده است. 
محدود شدن منابع غذایی و حتی آبی در طبیعت سبب شده 
است تا وحوش به حاشیه روستاها و نزدیکی مناطق مسکونی 

کشانده شوند.
مسوول روابط عمومی اداره کل محیط زیست استان خراسان 
شمالی گفت: با توجه به خشکسالی و احتمال کمبود مواد 
غذایی در مناطق حفاظتی و سکونتگاهی حیات وحش، امکان 
روی آوری برخی از این گونه ها به خصوص خرس قهوه ای به 

مزارع کشاورزی وجود دارد.
حسن پهلوان با اشاره به مشاهده یک قلاده خرس قهوه ای در 
مزارع کشاورزی روستای »زرد » شهرستان مانه و سملقان از 
کشاورزان خواست تا با ایجاد سر و صدا این حیوان را از مزارع 

کشاورزی خود دور کنند.

افزایش چرای غیرمجاز دام در مناطق 

در میان همهمه بی آبی و خشکسالی، حضور غیرمجاز دام و 
تعلیف دام در مناطق تحت مدیریت حفاظت محیط زیست 

استان هم مشکلات را دوچندان کرده است.
استان خراسان شمالی با داشتن ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 
دامی یکی از  قطب های دامپروری کشور محسوب می شود 
که بیشتر این دام ها به صورت داشتی بوده و از مراتع استان 

تغذیه می کنند.
علاوه بر این، ورود عشایر از مناطق قشلاقی مراوه تپه استان 
گلستان  به مناطق مختلف خراسان شمالی موجب تنگ تر 

شدن تغذیه وحوش شده است.

به اعتقاد کارشناسان محیط زیست خراسان شمالی، استفاده 
دام اهلی از آبشخورهای حیات وحش تهدیدی برای شیوع 
بیماری ها است که تنش آبی و خشکسالی امسال هم علاوه 
بر اینکه سبب ضعیف شدن وحوش می شود احتمال بروز 

بیماری در میان حیوانات هم بیشتر شده است.
مدیر حفاظت محیط زیست شهرستان جاجرم در این باره 
گفت: خشکسالی و کاهش مرتع ورود دام های غیرمجاز به 
پناهگاه حیات وحش این شهرستان را افزایش داد به گونه ای 
که علوفه برای چرای آهوان ) غزال ایرانی( در این پناهگاه با 

کمبود مواجه شده است.
وی اضافه کرد : در سال جاری  به دلیل افزایش ورود غیر مجاز 
دام های اهلی و پیش بینی کاهش احتمالی علوفه مورد نیاز  
آهوان در پناهگاه حیات وحش  میاندشت، درخواست تامین 
۶ تن علوفه برای تغذیه دستی به اداره کل محیط زیست 

استان داده شد.
به گفته وی در زمستان سال گذشته به دلیل کاهش رویش 
گیاهی یک تن علوفه دستی به آهو های میاندشت داده شد.

کاشت گیاه همیشه سبز) اتریپلکس ( 

مدیر محیط زیست شهرستان جاجرم اظهار داشت: در سال 
گذشته به منظور کاهش اثرات خشکسالی بر تغذیه آهوان 
پناهگاه حیات وحش میاندشت، گونه های گیاه آتریپلکس 
که موسوم به گیاه همیشه سبز و مخصوص رویش در اراضی 
شوره زار در سطح ۸۰ هکتار با هزینه ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

ریالی کشت شد.
صفراده افزود : این گیاه نقش مهمی در تامین علوفه حیات 
وحش در این منطقه دارد و می تواند بخشی از مشکلات 
کمبود تغذیه حیات وحش را در دوران خشکسالی جبران کند.
وی در مورد تنش آبی در پناهگاه حیات وحش میاندشت 
گفت: مجوز برای حفر یک حلقه چاه از شرکت آب منطقه ای 
خراسان شمالی اخذ شد تا بتوانیم نیاز آبی حیات وحش را در 

این زیستگاه تامین کنیم.
 مدیر حفاظت محیط زیست شهرستان جاجرم  افزود: امسال 
یک دستگاه تراکتور و یک دستگاه تانکر برای آبرسانی سیار، به 

تجهیزات آبرسانی این پناهگاه افزوده شده است.
صفرزاده مهمترین مشکل پناهگاه حیات وحش میاندشت را 
ورود غیر مجاز دام به مراتع و جان سختی آنها برای خروج 
دانست و اظهار داشت : پیش بینی می شود شرایط حاکم بر 
منطقه به دلیل خشکسالی، تعرض دامداران به مراتع حیات 
وحش  را افزایش دهد که در این صورت تنش های اجتماعی 

نیز بین دامدار و محیط بان افزایش خواهد یافت.
وی بدون ارائه آمار تنش های اجتماعی موجود بین دامدار 
و محیط بان در پناهگاه حیات وحش میاندشت گفت که در 
سال جاری پرونده های حقوقی مربوط به تعلیف غیر مجاز دام 

ها در این منطفه افزایش یافته است.
صفرزاده علاوه بر خشکسالی، گرانی نهاده های دامی را عامل 
دیگری برای وابستگی دامداران به تامین علوفه مورد نیاز از 

عرصه های منابع طبیعی و حتی ورود غیر مجاز به پناهگاه 
حیات وحش میاندشت اعلام کرد.

پناهگاه حیات وحش میاندشت یکی از مناطق تحت نظر 
سازمان حفاظت محیط زیست ایران است. این منطقه با حدود 
۸۴ هزار و ۴۳۵ هکتار وسعت در شرق شهرستان جاجرم و در 
جنوب شهر سنخواست بین ۵۶/۳۷ درجه عرض جغرافیایی و 

۵۶/۲۵ درجه طول جغرافیایی واقع است.
میاندشت در سال ۱۳۵۲ تحت حفاظت  محیط زیست قرار 
گرفت و در آن هنگام با داشتن حدود ۳۵۰۰ رأس غزال 
ایرانی )آهو( و تعدادی یوزپلنگ از بهترین زیست گاه های 
از  یکی  منطقه  این  و  رفت  می   به شمار  جانور  دو  این 
غنی ترین مناطق استپی کشور از نظر تنوع و شمار گونه های 
جانوری است و با وجود قرارگیری در اقلیم خشک و نیمه 
خشک به دلیل وجود  رودخانه فصلی کال شور در منطقه 
تنش آبی زیادی ندارد و گیاهان هالوفیت نظیر گز و خار 
شتر و ریش بز و تاغ و  گون از گونه های گیاهی قابل رویش 

در این منطقه است.

چالش دامداران و محیط بانان

مدیر حفاظت محیط زیست شهرستان اسفراین هم گفت: 
خشکسالی ها سبب شده است تا حضور غیرمجاز دامداران در 
مراتع تحت مدیریت حفاظت محیط زیست شهرستان بیشتر 
شود و دامداران در مناطق مختلف نسبت به تعلیف غیرمجاز 
دام اقدام می کنند که این امر سبب ایجاد چالش میان محیط 

بانان با دامداران شده است.
علی فرجی درباره تاثیر خشک سالی گفت: این پدیده سبب 
ضعیف شدن وحوش می شود و بر این اساس احتمال بروز 
بیماری میان وحوش وجود دارد، همچنین در سال های 

خشکسالی، زادآوری وحوش کاهش می یابد.
وی افزود: خشکسالی و کاهش بارندگی ها سبب شده تا 
احتمال حضور و پرسه وحوش در مجاورت روستاها و مناطق 

مسکونی بیشتر شود.
فرجی اظهار داشت: اکنون منابع آبی در دسترس وحوش در 
طبیعت به شدت کاهش یافته است، آبدهی چشمه ها  به 
شدت کاهش یافته و برخی چشمه ها خشک شده است 

از این رو وحوش برای یافتن آب به ناچار به مناطق نزدیک 
روستاها کشانده می شوند.

وی افزود: در این زمینه برای تامین آب مورد نیاز وحوش، 
آبرسانی سیار در دست پیگیری است. اکنون ۲ دستگاه تراکتور 
و سه دستگاه تانکر برای آبرسانی سیار به وحوش در اختیار 

است.

خشکسالی و افزایش تعلیف غیرمجاز دام در مراتع

فرمانده یگان حفاظت اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان 
شمالی هم گفت: خشکسالی و کاهش بارندگی سبب شده 
است تا حضور غیرمجاز دامداران در مراتع و مناطق حفاظت 

شده استان بیشتر شود.
محمدحسین صالحی اظهار داشت: دامداران مکلف هستند تا 
در زمان مشخص شده دام خود را از مراتع خارج کنند اما شاهد 
بازگشت دوباره آنان به مراتع هستیم و این امر محیط بانان 

را عاصی کرده است.
وی بدون ذکر تعداد برخورد با تعلیف غیرمجاز دام در عرصه 
های طبیعی خاطرنشان کرد: در یک هفته اخیر شاهد هجوم 
دامداران به مراتع در مناطق تحت مدیریت حفاظت محیط 
و سملقان، »سالوک«  مانه  »قرخورد« شهرستان  در  زیست 
در شهرستان اسفراین و »میاندشت« در شهرستان جاجرم 

هستیم.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان 
شمالی گفت: حضور دام در این فصل سبب خسارت و ضربه به 

پوشش گیاهی است و تهدید برای مراتع محسوب می شود.
صالحی خاطرنشان کرد: حضور دام و سگ های چوپانان در 
فصل زادآوری حیات وحش سبب ناامن شدن زیستگاه ها 

برای حیوانات می شود.
وی گفت: این امر بویژه در میاندشت جاجرم به عنوان زیستگاه 
گونه ارزشمند یوزپلنگ دارای حساسیت بیشتری است، حضور 
سگ های دامداران تهدید برای بره های آهوان و جمعیت این 

گونه وحشی به عنوان طعمه یوزها به شمار می رود.
صالحی گفت: محیط بانان در عرصه ها حضور دارند و با چرای 
غیرمجاز مقابله می کنند اما تعداد کم نیروها و هجوم دام 

ها سبب شده تا زمان کار از دست محیط بانان خارج شود.

تعداد بهبود یافتگان کرونا به دو میلیون ۲۵۸ هزار و ۴۶ نفر 
تن رسید

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: با فوت ۳۱۰ 
نفر دیگر از هموطنان مبتلا به کووید۱۹ در شبانه روز گذشته، 
تعداد جان باختگان این بیماری در ایران به ۷۷ هزار و ۵۳۲ 

نفر رسید.
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  عمومی  روابط  مرکز 
در 24  کرد:  اعلام  ای  اطلاعیه  در  شنبه  روز سه  پزشکی 
ساعت گذشته و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
به کووید۱۹ در کشور  بیمار جدید مبتلا  ۱۳ هزار و ۹۳۰ 

شناسایی شد که دو هزار و ۱۰۲ نفر از آنها بستری شدند و 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و ۷۷۹ 

هزار و ۴۱۵ نفر رسید.
وزارت بهداشت در این اطلاعیه افزود: تاکنون دو میلیون ۲۵۸ 
هزار و ۴۶ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستانها ترخیص 
شده اند. پنج هزار و ۱۷۳ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ نیز 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت 
قرار دارند و ۱۸ میلیون و ۲۸۵ هزار و ۳۹۳ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در وضعیت  کشور  اکنون سه شهر  گزارش،  این  اساس  بر 

قرمز، ۲۶۲ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۸۳ شهر در وضعیت 
زرد قرار دارند. بر اساس مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا 
مسافرت »از« و »به« شهرهای با وضعیت قرمز و نارنجی ممنوع 
است. با افزایش مبتلایان در سیستان و بلوچستان نیز تعداد 

شهرستان های آبی به صفر رسید.
وزارت بهداشت همچنین اعلام کرد: تاکنون دو میلیون و ۱۶۳ 
هزار و ۶۴۱ نفر دوز اول واکسن کرونا و ۴۰۷ هزار و ۵۱۹ نفر 
نیز دوز دوم را تزریق کرده و واکسینه شده اند. مجموع واکسن 
های تزریق شده در کشور به دو میلیون و ۵۷۱ هزار و ۱۶۰ 

دوز رسید.

جولان چراغ خاموش؛

خشکسالی و تشنگی وحوش خراسان شمالی

کرونا در ایران

تعداد بهبودیافتگان کرونا به دو میلیون ۲۴۲ هزار و ۲۳ تن رسید

حرف اول

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید علی رضا عامری طورزنی  را گرامی می دارد
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جامعه

وزیر صنعت، معدن و تجارت از انعقاد 
۶۵۰ هزار میلیارد تومان قرارداد در طرح 
اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر در 

هفته جاری خبر داد.
قالب  در  افزود:  رزم حسینی«  »علیرضا 
با شرکت های  مقاومتی  »اقتصاد  طرح 
تومان  میلیارد  هزار   ۲۵۰ پارسال  برتر« 
قرارداد سرمایه گذاری به امضا رسید که 
این هفته نیز در همین راستا ۶۵۰ هزار 
میلیارد تومان دیگر انعقاد قرارداد انجام 

می شود.

صدور بخشنامه های روان ساز تولید

وی در ادامه با اشاره به برنامه های وزارت 
پشتیبانی ها  »تولید،  سال  در  صنعت 
نخستین  از  گفت:  مانع زدایی ها«  و 
روز فروردین ماه بسته پیشنهادی این 

وزارتخانه در سه محور دنبال شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: 
وزارت  خود  به  مربوط  نخست  محور 
صنعت و اقدام هایی است که می تواند 
در راستای حمایت از تولید، پشتیبانی ها 
این  در  که  دهد  انجام  مانع زدایی ها  و 
حوزه  در  روان ساز  بخشنامه های  راستا 
تا  است  شدن  صادر  حال  در  تولید 

و  تولیدکنندگان  فعالیت  برای  شرایط 
سرمایه گذاران آسان شود.

احصای قوانین مزاحم و مخل تولید

دوم،  محور  در  اضافه کرد:  رزم حسینی 
قوانین مزاحم و مخل تولید احصاء و به 
کمیسیون های تخصصی مجلس شورای 
اسلامی ارسال شد و محور سوم درباره 
هم افزایی دستگاه های موثر در امر تولید 
است که در این راستا اقدام های لازم را 

در هیات دولت انجام خواهیم داد.
وی همچنین با اشاره به دیگر برنامه های 
وزارت صنعت گفت: روان سازی صادرات 
صادرکنندگان  است،  انجام  حال  در 
اقتصادی هستند و صادرات  مجاهدان 
در  روز  به  روز  روان سازی  این  با  کشور 

حال بهبود است.

با  تهران  استان  کشاورزی  جهاد  رئیس 
بیان اینکه ۶ محصول تهران دارای رتبه برتر 
کشوری است، اعلام کرد: تولید محصولات 
کشاورزی این استان در سال گذشته نسبت 
به سال ۹۸ رشد ۵.۶ درصدی را تجربه کرد و 

به ۶ میلیون و ۴۰۰ هزار تُن رسید.
»ایوب فصاحت« تشریح کرد: محصولات 
و  کُلزا  ذرت،  جو،  گندم،  شامل  زراعی 
صیفی جات با آمار ۳ میلیون و ۱۶۶ هزار 
تنی بیشترین میزان تولیدات استان تهران 

را به خود اختصاص داده است.
هزار  و ۷۰۰  میلیون  یک  داد:  ادامه  وی 
تُن، آمار تولید سالانه محصولات باغی، 
است.  تهران  استان  قارچ  و  گلخانه ای 
محصولاتی که هر ساله چند نوع از آن ها 
را به خود اختصاص  برتر  رتبه  در کشور 

می دهند.
به گفته فصاحت، سبزی و صیفی جات 
گلخانه ای با تولید سالانه ۷۸۲ هزار و ۲۰۰ 
تن، قارچ خوراکی با ۴۲ هزار و ۳۰۰ تن، 
گیلاس با ۷۸ هزار تن، تخم مرغ با ۱۶۸ 
هزار و ۵۰۰ تن، ذرت علوفه ای با یکهزار و 
۵۲۲ هزار تن و گل های شاخه بریده با 
یکهزار و ۳۰۰ میلیون شاخه در جایگاه اول 

تولیدات استان تهران در سطح کشور قرار 
دارند.

وی افزود: همچنین محصولاتی نظیر شیر 
با تولید یکهزار و ۱۹۸ تن و ماهی زینتی با 
۳۷ هزار و ۸۰۰ میلیون قطعه رتبه  دوم و 
سیب درختی با ۳۳۲ هزار و ۵۰۰ تن رتبه 

سوم را کسب می کنند.

ارتباط مستقیم رشد کشاورزی با تولید ثروت

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
بیان داشت: بخش کشاورزی در جهان یکی 
است  اقتصادی  مهمترین بخش های  از 
که مستقیماً با امنیت غذایی و سالم ترین 
جامعه در ارتباط بوده و نقش برجسته ای در 

توسعه و استقلال کشورها دارد.
وی اظهار داشت: بخش کشاورزی به علت 
ارتباطات گسترده ای که با سایر بخش های 
اقتصادی دارد می تواند با رشد خود زمینه 
تولید ثروت، ایجاد بازار، ارزآوری، اشتغال 
و رشد صنعت را فراهم کند البته در این 
میان توجه ویژه به هرکدام از اجزاء و عوامل 
دخیل در تولید غذا اعم از آب، خاک، نیروی 
انسانی متخصص، دانش و تکنولوژی و 
سرمایه گذاری از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است.
بر همین  با تکیه  ابراز داشت:  فصاحت 
از  یکی  عنوان  به  تهران  استان  اصول، 
استان های پیشرو کشور در حوزه کشاورزی 
موفق به تولید سالانه ۶ میلیون و ۴۰۰ هزار 
تن محصول شده و رتبه اول کشور را در 
تولید و سطح طی چند سال متوالی کسب 

کرده است.

رییس کل گمرک ایران گفت: از ابتدای امسال تا ۲۵ اردیبهشت ماه پنج 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار صادرات انجام شده که رشد ۴۶ درصدی را نسبت 

به سال گذشته نشان  می دهد.
مهدی میراشرفی در بیست و سومین نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی تهران اظهار داشت: در یک ماه و ۲۵ روزه نخست 
سال جاری چهار میلیون و ۵۰۰ هزارتن کالا به ارزش پنج میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون دلار وارد کشور شده است که نسبت به سال گذشته رشد ۲۸ درصدی 
را نشان می دهد و همچنین ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالا به ارزش پنج 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار از کشور صادرات انجام شد که نسبت به سال 

گذشته ۴۶ رشد را تجربه کرد.
وی با بیان اینکه موجودی کالا در سه بخش مبادی ورودی، پهلوگیری و در 
انتظار تخلیه دسته بندی می شود، تصریح کرد: در حال حاضر مجموع هشت 

میلیون تن کالا در این سه بخش وجود دارد که از این میزان چهار میلیون و 
۵۰۰ هزار تن کالای اساسی است.

رییس کل گمرک با بیان اینکه مدت ماندگاری کالا در گمرک پیش از تحریم 
ها ۲۰ روز بود، خاطرنشان کرد: تحریم ها این مدت ماندگاری را به ۵۰ روز 
رسانده که خسارت بسیاری را به تجار تحمیل کرده است زیرا بر طبق آمار 
جهانی توقف کالا در گمرک هر روز یک درصد هزینه به قیمت نهایی اضافه 

می کند.
به گفته وی، در حال حاضر ۸۰ درصد کالاهای رسوبی در گمرک واسطه ای 
و مواد اولیه تولیدی هستند و طولانی شدن روزهای ماندگاری، نخستین 

آسیب را به چرخه تولید وارد می کند.
وی با تاکید بر اینکه نخستین علت رسوب کالا در گمرکات تحریم ها است، 
اظهار داشت: عدم مدیریت هماهنگی مرزی، عدم مدیریت یکپارچه مرزی و 
تک ایستگاه نشدن تجارت از علل داخلی برای رسوب کالا محسوب می شود.
میراشرفی با بیان اینکه تعدد قوانین و مقررات و صدور بخشنامه های متعدد 
و گاهی متناقض از دیگر موانع تسهیل تجارت است، تصریح کرد: در سال 
۹۹ به طور میانگین هر ۲ روز یک بخشنامه صادر شد که در مجموع ۱۵۰ 
بخشنامه صادراتی ابلاغ شده است در سال جاری نیز تاکنون شاهد ابلاغ ۱۱ 

مصوبه جدید بودیم که کندی در تجارت را به دنبال داشته است.
وی با بیان ترخیص درصدی، الکترونیکی شدن مراحل گمرکی و ایجاد دروازه 
مشترک مرزی از اقدامات عملیاتی شده گمرک برای تسهیل تجارت هستند، 
تاکید کرد: ۲۵ سازمان در تجارت کشور حضور دارند و بر همین اساس توقف 

هایی به مبادلات تحمیل شده است.
به گفته میراشرفی، گمرک به عنوان یک سازمان مجری فقط مکلف به اجرای 
قوانینی است که از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ می شود و 

گاه تاخیر در ابلاغ دستورات موجب مشکلاتی در ترخیص کالا شده است.

برای  منابع  تومان  میلیارد  هزار  سه  از  بیش  اختصاص  گفت:  نیرو  وزیر 
آبی هستند  تنش  دارای  که  استان هایی  در  اضطراری  آبرسانی  طرح های 

سرعت اجرای این طرح ها را بیشتر می کند.
»رضا اردکانیان« در مراسم افتتاح طرح های هفته هفتم پویش هر هفته 
#الف ب-ایران افزود: تصویب بیش از ۳ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان منابع برای 
اجرای طرح های آبرسانی اضطراری اطمینان لازم برای اجرای این طرح ها را 

به همراه دارد.
وی ادامه داد: اجرای طرح های آب رسانی اضطراری در استان های تحت 
تنش سبب می شود که بتوان آب موردنیاز مردم در این استان ها را به موقع 

تامین کرده تا مردم نگرانی نداشته باشند.
وزیر نیرو گفت: امسال کاهش بارش ها سبب شده با کاهش سه هزار و ۲۰۰ 
مگاواتی تولید برق نسبت به پارسال روبرو شویم که همین موضوع ضرورت 

توجه جدی تر به مصرف بهینه آب و انرژی را بیشتر می کند.
 افتتاح ۲۹۰طرح مهم و بزرگ صنعت آب و برق تا پایان امسال

وی افزود: وزارت نیرو امسال برنامه به ثمر رساندن ۲۹۰ طرح بزرگ و مهم 
صنعت آب و برق را در قالب پویش #هر هفته الف_ب_ایران به طور جدی 

دنبال می کند.
وزیرنیرو خاطرنشان کرد: امروز هفته هفتم پویش #هر هفته الف_ب_ایران 
است که تاکنون و از ابتدای امسال ۳۵ پروژه مهم آب و برق را به بهره برداری 

رسانده است.
اردکانیان سرمایه گذاری انجام شده برای این طرح ها را حدود هشت هزار 
میلیاردتومان اعلام کرد و گفت: امید است تا هفته آخر اسفندماه امسال همه 

این طرح ها به بهره برداری برسد.
وی افزود: بهره برداری از ۴ سد مخزنی، نیروگاه های حرارتی و غیرحرارتی، 
تصفیه خانه های آب و فاضلاب و آبرسانی روستایی از جمله مواردی است 

که در قالب این پویش به بهره برداری خواهند رسید.
وزیر نیرو امسال را خشک ترین سال ۵۰ سال اخیر دانست که باید در مدیریت 

مصرف آب و انرژی جدی تر عمل کرد.

»وزیر صنعت، معدن و تجارت« خبر داد:

امضای ۶۵۰ هزار میلیارد تومان قرارداد 
اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر

۶ میلیون و ۴۰۰ هزار تُن محصولات 
کشاورزی پارسال در استان تهران تولید شد

»رییس کل گمرک ایران« خبر داد:

رشد ۴۶ درصدی صادرات در سال ۱۴۰۰

»وزیر نیرو« اعلام کرد:

بیش از ۳ هزار میلیارد تومان منابع برای آبرسانی اضطراری تصویب شد

جامعه

»پست الکترونیک احراز هویت شده« بومی به صورت رایگان و برای برقراری 
ارتباط بین شهروندان و دولت توسط سازمان فناوری اطلاعات رونمایی شد، 
پست الکترونیک )ایمیل( احراز هویت شده بومی در یک مراسم مجازی توسط 

معاون وزیر ارتباطات رونمایی شد.
معاون دولت الکترونیک درباره ضرورت ایجاد این ایمیل گفت: یکی از کانال هایی 
که باید برای ارتباط بین شهروندان و  دولت ایجاد می شد، ایمیل بومی و تایید 
شده بود. برای این کار ایمیلی از قدیم در وزارت ارتباطات وجود داشت که افراد 

می توانستند روی آن برای خودشان یک ایمیل اختصاصی ایجاد کنند.
»بهنام ولی زاده«  افزود: اکنون در سازمان فناوری اطلاعات ایمیل IRAN.IR را 
به یک ایمیل احراز هویت شده تبدیل کرده ایم تا به شهروندان بتوانند به صورت 

رایگان از طریق آن با دولت ارتباط برقرار کنند.
ولی زاده تاکید کرد: فرآیند کار به این صورت است که پس از ثبت نام کاربران در 
سامانه ایمیل ایران، کدملی، تلفن همراه و اطلاعات ثبت احوال به صورت آنلاین 

چک و احراز هویت می شوند.
پس از گذر از این مراحل، ایمیلی ساخته شود که صاحب آن مشخص است و 
اگر آن را به دستگاه دولتی ارائه دهند دستگاه او را به عنوان فرد احراز هویت شده 
قبول می کند. پشت این ایمیل، سرویس کدملی و ثبت احوال قرار دارد و از این 

جهت حائز اهمیت است.
وی تاکید کرد: این ایمیل به سامانه پیام ایران )کارپوشه ملی ایرانیان که در 
آن هر فرد ایرانی )اشخاص حقیقی / حقوقی( پس از احراز هویت، کارپوشه ای 
اختصاصی، یکتا، ایمن و قابل استناد دریافت می کند( نیز متصل است و می توان 
از آن طریق نیز یک ایمیل رسمی احراز هویت شده ساخت.  این ایمیل علاوه بر 

افراد حقیقی برای اشخاص حقوقی هم قابل استفاده است.

»پست الکترونیک احراز هویت شده« بومی رونمایی شد

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »حام مردانی«
 - شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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شهری

فرماندار فردیس اعلام کرد که به دنبال گزارش های ایرنا و سایر 
رسانه ها و پیگیری های مسوولان منطقه و استان البرز، ۵۶ 
ملیارد تومان اعتبار برای تکمیل تنها بیمارستان دولتی فردیس 

اختصاص یافت.
ابوالفضل اینانلو افزود: این اعتبار  از سوی وزارت بهداشت 
و درمان و آموزش پزشکی  از محل یک درصد ارزش افزوده 
برای تکمیل بیمارستان ۲۶۰ تختخوابی فردیس اختصاص 

یافته است.
فرماندار فردیس تاکید کرد که پیگیری ها و گزارش های ایرنا 
و دیگر رسانه ها موجب شد تا تکمیل تنها بیمارستان دولتی 
شهرستان فردیس در اولویت کاری مسوولان قرار گیرد و اعتبار 

لازم برای این پروژه اختصاص یابد.
وی افزود: تخصیص اعتبار از طریق استانداری البرز، دانشگاه 
علوم پزشکی استان و سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 

برای بیمارستان فردیس پیگیری شد که نتیجه داد.
وی اظهار داشت: این پروژه ۸۳ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 
و  تاکنون حدود ۲۱۰ میلیارد تومان برای بیمارستان فردیس  

هزینه شده است.
فرماندار فردیس گفت: تمام دستگاههای خدمات رسان از 
جمله شرکت های آبفا، برق ، گاز ، مخابرات و شهرداری فردیس 
ملزم شدند تا در اسرع وقت نسبت به واگذاری انشعاب ها به 

بیمارستان ۲۶۰ تختخوابی فردیس اقدام کنند.
اینانلو افزود: این بیمارستان  شامل پنج طبقه در قالب سه 

بلوک و به صورت عمومی )جنرال( ساخته شده که شامل 
  ICU  ، NICU CCU،تمام بخش های کودکان، زنان، جراحی
،درمانگاه های تخصصی، واحدهای بیمارستانی و بخش های 
تختخوابی   ۲۶۰ بیمارستان  پروژه  باشد،  می  تصویربرداری 

فردیس از مصوبات سفر دولت یازدهم به استان البرز است.

مدیرعامل شرکت گاز البرز گفت: با تلاش شبانه روزی کارکنان 
فنی شرکت گاز ۴۳ روستای البرز تا پایان سال جاری از نعمت 

گاز طبیعی بهره مند می شوند.
حسین تقی نژاد، مدیرعامل شرکت گاز البرز گفت: اکنون از 
مجموع ۲۸۸ روستای استان البرز ۱۸۲ روستا تحت پوشش 

گاز طبیعی قرار دارند که تا پایان سال ۱۴۰۰ شمار آن ها به 
۲۲۵ روستا می رسد.

مدیرعامل شرکت گاز البرز افزود: در زمان حاضر نیز از مجموع 
۱۷ شهر تابعه استان البرز، ۱۶ شهر تحت پوشش شبکه گاز 
طبیعی قرار دارند و گازرسانی به تنها شهر باقی مانده )آسارا( 

نیز در حال انجام است.
تقی نژاد گفت: از مجموع ۶ هزارو ۶۰۰ کیلومتر طول شبکه 
تغذیه و توزیع گاز استان البرز ، ۲۳۰ کیلومتر آن در سال ۹۹ 
اجرا شده است ضمن آنکه پارسال ۳۳ کیلومتر خط انتقال 

گاز در البرز اجرا شد.
او افزود:  از کل ۶ هزارو۶۰۰ کیلومتر طول شبکه تغذیه و 
توزیع گاز البرز ، پنج هزارو۲۰ کیلومتر در مناطق شهری و 
یک هزارو۵۸۰ کیلومتر در مناطق روستایی احداث شده است.

 مدیرعامل شرکت گاز البرز گفت: عملیات گازرسانی به مناطق 
حائز شرایط و فاقد گاز استان، با سرعت چشمگیر در دست 
اقدام قرار دارد و امید است که در آینده نزدیک، میزان درصد 
بهره مندی استان، به میانگین کشوری نزدیک و موجب 

ارتقای سطح رضایت و رفاه عمومی استان فراهم شود.

سرپرست  منطقه ۲ شهرداری فردیس از اتمام عملیات جدول 
گذاری خیابان دوم غربی شهرک وحدت خبر داد و گفت: طول 
جدول گذاری این خیابان به همراه گذرهای آن یکهزار و ۵۰۰ 

متر است.
اجرای  برای  کرد:    اظهار  این خصوص  در  آژیر  محمدرضا 
وحدت  شهرک  غربی  دوم  خیابان  گذاری  جدول  عملیات 
اعتباری بالغ بر سه میلیارد و ۷۵۰ هزار ریالی هزینه شده است.

سرپرست منطقه۲ شهرداری فردیس با اشاره به اتمام عملیات 
جدولگذاری خیابان دوم غربی شهرک وحدت، افزود: بهسازی 
روکش آسفالت این خیابان در دستور کار حوزه عمران منطقه 

۲ شهرداری فردیس قرار دارد.
وی در پایان گفت: عملیات روکش آسفالت این معبر پس از 

پاکسازی نخاله های ناشی از جدولگذاری انجام خواهد شد.

البرز گفت: مجموع کل   رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
موارد بستری شامل قطعی، محتمل و مشکوک از ابتدای 
شیوع کرونا تا امروز در استان البرز ۴۲ هزار و ۶۴۵  نفر 

است.

دکتر محمد فتحی در خصوص آخرین وضعیت کرونا در 
البرز، گفت: در ۲۴ ساعت گذشته ، ۱۱۵ بیمار با علائم 

کووید ۱۹ در مراکز درمانی استان بستری شده اند.
قطعی،  بستری شامل  موارد  کل   افزود: مجموع  وی 
محتمل و مشکوک از ابتدای شیوع کرونا تا امروز در 

استان البرز ۴۲ هزار و ۶۴۵  نفر است.
فتحی با بیان اینکه در حال حاضر  تعداد ۸۳۵ نفر شامل 
موارد قطعی، محتمل و مشکوک در مراکز درمانی بستری 
هستند افزود: از این تعداد، ابتلای  ۴۱۵  نفر به بیماری  

کووید ۱۹، تا این تاریخ قطعی شده است.
وی افزود: متاسفانه در ۲۴ ساعت گذشته ۲۴ بیمار کووید 
۱۹ جان خود را از دست داده اند و مجموع جان باختگان 

این بیماری در استان به  ۳۸۸۷ نفر رسیده است.
فتحی در پایان تصریح کرد: خوشبختانه از ابتدای شیوع 
کرونا تا کنون ۳۷ هزار و ۹۱۳ نفر از مراکزدرمانی ترخیص 

شده اند.

فرمانده انتظامی البرز گفت: با تلاش کارآگاهان پلیس 
آگاهی شهرستان ساوجبلاغ، دو نفر که در پی اختلافات 
شخصی اقدام به ربودن یک جوان ۲۲ ساله کرده بودند، در 

کمتر از ۱۲ ساعت دستگیر شدند.
مرکز  اعلام  پی  در  گفت:  محمدیان  عباسعلی  سردار 
فوریت های پلیسی مبنی بر ربوده شدن جوان ۲۱ ساله ای 
با تهدید سلاح شکاری در ورودی شهرک سهیلیه بخش 
به  پیگیری موضوع  ناشناس،  فرد  دو  از سوی  چهارباغ 
شهرستان  آگاهی  پلیس  کار  دستور  در  ویژه  صورت 

ساوجبلاغ قرار گرفت.
وی افزود: در بررسی های مقدماتی ماموران محرز شد که 
آدم ربایان با طراحی برنامه ای پیش بینی شده با یک 
دستگاه سواری پژو ۴۰۵، اقدام به ربودن فرد مورد نظر و 

انتقال وی به انباری در شهرک سهیلیه کرده اند.

فرمانده انتظامی استان البرز اظهار کرد: در ادامه کارآگاهان 
با انجام تحقیقات میدانی و به کارگیری اقدامات پلیسی 
در یک عملیات غافلگیرانه در کمتر از ۱۲ ساعت موفق به 

دستگیری هر دو گروگانگیر شدند.
در  شده  دستگیر  متهمان  داد:  ادامه  محمدیان  سردار 
اعتراف  به  لب  ناچار  به  کارآگاهان  تکمیلی  تحقیقات 
گشوده و اذعان داشتند که با توجه به اختلاف حساب 
او را  با فرد ربوده شده داشتند، نقشه ربودن  قبلی که 

طراحی کردند.
این مقام انتظامی با اشاره به اینکه متهمان دستگیر شده 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند، 
خاطر نشان کرد: پلیس در راستای برقراری نظم و امنیت 
اجتماعی با هرگونه ارتکاب جرم که آسایش و آرامش مردم 

را سلب کند قاطعانه و برابر قانون برخورد خواهد کرد.

مدیرکل ثبت احوال البرز گفت: کسانی که چند سال از ثبت 
تقاضای دریافت کارت ملی هوشمندشان گذشته باید به 
سامانه کارت ملی هوشمند مراجعه کنند و از اینکه صدور 

کارتشان در چه مرحله ای قرار دارد مطلع شوند.
محمد علی رفیع پور، مدیرکل ثبت احوال البرز با اشاره به 
آخرین وضعیت صدور کارت ملی هوشمندگفت: تا کنون 
حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در استان برای دریافت کارت 

ملی ثبت نام درخواست داده اند.
مدیرکل ثبت احوال البرز افزود:  این آمار بیش از جامعه 
هدفی است که چند سال پیش از طرف البرز به سازمان 
ثبت احوال کشور ارائه شده و می توان گفت ثبت احوال 
استان برای بیش از صد درصد جامعه هدف خود درخواست 

به ثبت رسانده است.
دریافت  تقاضای  ثبت  از  افزود:کسانی که چند سال  او 
کارت ملی هوشمندشان گذشته باید به سامانه کارت ملی 
هوشمند مراجعه کنند و از اینکه صدور کارتشان در چه 

مرحله ای قرار دارد مطلع شوند.
رفیع پور گفت: با توجه به مهاجرپذیری بالای استان و با 
توجه به این که برخی از پایتخت نشینان به دلایل مختلف 
برای ثبت دریافت کارت ملی هوشمند به البرز مراجعه 
می کنند، طی چند سال گذشته روند ثبت درخواست ها در 

استان نزولی نبوده است.

او افزود: علاوه بر این، هر سال عده ای هم به سن لازم 
برای گرفتن کارت ملی هوشمند می رسند و به آمار ثبت 

نامی های قبلی اضافه می شوند.
مدیرکل ثبت احوال البرز گفت: همه این موارد باعث شده 
البرز در کل کشور رتبه اول ثبت درخواست صدور کارت ملی 

هوشمند را داشته باشد.
او افزود: با توجه به این که برای فعال شدن کارت ملی 
هوشمند ثبت اثر انگشت متقاضی الزامی است، متقاضیان 
پس از اعلام صدور کارت باید به مراکز اعلام شده مراجعه 
داشته باشند. رفیع پور در پاسخ به این که اگر ۸۰ درصد 
متقاضیان کارت ملی هوشمند خود را دریافت کرده اند چرا 
عده ای بعد از سه سال ثبت درخواست خود هنوز موفق 
به دریافت کارت خود نشده اند،گفت: تا سال ۹۷ تقریبا ۹۰ 
درصد متقاضیان درخواست دریافت کارت ملی هوشمند 
خود را ثبت کرده و موفق به دریافت کارت ملی هوشمند 
خود شده اند. او افزود: البته برخی کارت ها هم صادر شده 
ولی متقاضیان با گذشت چند سال هنوز برای دریافت 
کارت خود مراجعه نکرده و برخی هم به خاطر تغییر شماره 

تلفن از صدور کارت خود اطلاع ندارند.
مدیرکل ثبت احوال البرز گفت: تا کنون ۸۰ درصد کارت های 
ملی درخواست داده شده صادر و به متقاضیان تحویل داده 

شده است.

»فرماندار فردیس« اعلام کرد:

۵۶ میلیارد تومان برای تکمیل بیمارستان فردیس اختصاص یافت

»مدیرعامل شرکت گاز البرز« خبر داد:

۴۳ روستای البرز از نعمت گاز طبیعی بهره مند می شوند

اتمام عملیات جدولگذاری خیابان دوم
 غربی شهرک وحدت

»رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز« اعلام کرد:

کرونا هر یک ساعت جان یک نفر را در البرز گرفت

»فرمانده انتظامی البرز« خبر داد:

دو آدم ربا در البرز دستگیر شدند

»رفیع پور«، مدیرکل ثبت احوال البرز:

۸۰ درصد کارت های ملی درخواست داده شده 
صادر و به متقاضیان تحویل داده شده است

البرز« چه خبر؟

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »احمد بیگدلی«
 - رمان نویس فقید معاصر - را گرامی می دارد
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فرهنگی

حال سینما و تلویزیون کشور، خراب تر از آن است که با 
قرص و شربت و هر نوع مسکن دیگر، بهبود یابند، هر دو 
به جراحی های اساسی نیاز دارند. اشتباهی های سینما و 
جشنپاره چی ها، جنازه سینما را کنج پیاده روی فرهنگ، 
ولو کرده و کاسه در دست و مرثیه خوان، از ملت به نام 
آن و به کام خود، پول جمع می کنند! اما تلویزیون بیمار، 
داستانی دیگر دارد و انواع باندهای رفاقتی/فامیلی در جای 
جای آن بویژه بازار مکاره های سیما فیلم و شبکه خانگی، با 
عنایت و حمایت سردمداران تلویزیون، یکه تازی می کنند! 
در یک دهه اخیر، نام ده تن، مکرر، به عنوان تهیه کننده در 
پای اغلب سریال های تلویزیونی مشاهده می شود. این ده 
تن عبارت اند از: شفیعی، سعدی، رضوی، تخشید، فرجی، 

زرین کوب، چگینی، مهام، تحویلیان، جودی. بینندگان 
تلویزیون، بخصوص آن ها که هنوز به ماهواره بین ها 
نپیوسته اند، از خود می پرسند:»چرا و به چه دلیل اغلب 
سریال های تلویزیون توسط افراد یاد شده تولید می شود. 
آیا در تلویزیون، تهیه کننده های دیگر وجود ندارند؟ آن ها 
که پیشتر و سال ها در تلویزیون، سریال های خوب می 
ساختند، دیگر چرا نمی سازند و امروز کجا هستند؟ آیا یاد 
شده ها براساس تخصص و تعهد، میاندار مجموعه سازی 
در سیما شده اند یا قصه چیز دیگر است؟« واقعیت اینکه 
در سیما، ضوابط قانونی و فرهنگی وجود ندارد و آنچه دیده 
می شود، ضابطه های سلیقه ای و رفاقتی مدیران است. به 
عبارت صریح، به جای ضابطه، رابطه در تلویزیون حاکم است 
و برخی نه بر اساس ضابطه و تخصص که بر مبنای روابط 
رفاقتی/فامیلی/تجاری، بر حوزه سریال سازی سیما خیمه 
زده اند. با نگاهی به کارنامه تلویزیونی یاد شده ها، حتی یک 
سریال درجه یک، فاخر و شایسته دیده نمی شود و عمده 
تولیدات آن ها، متوسط، زیرمتوسط و بد است. در برابر این 
ده تن، صد تهیه کننده و برنامه ساز دیگر قرار دارند که به 
علت بی عدالتی ها، تبعیض ها و باندبازی های تلویزیون، 
صدای »واعدالتا« سر داده اند. حقیقت ماجرای این صد تن 

هم اینکه، به جز یک طیف متخصص و متعهد وکاربلد 
که قربانی بی عدالتی ها و کج روی های تلویزیون شده 
اند، اغلب با ماهیت حسادت، رقابت، سهم و باج خواهی، 
کارنابلدی و ناتوانی در پس شعار عدالتخواهی پنهان شده 
اند. در هر حال، نه نوازش گروه ده نفره که بعضی از آن ها تا 
بدانجا نفوذ یافته اند که در عزل و نصب مدیران سیما نقش 
می آفرینند و نه نادیده گرفتن کاربلدان، هیچکدام ربطی به 
فرهنگ، هنر، تخصص و عدالت ندارند. تلویزیون بیمار باید 
با جراحی های فرهنگی، قانونی، تخصصی و ملی، سالم و 

پاکسازی شود!

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با تبریک 
گفت:  خیام«  »عمر  حکیم  بزرگداشت  روز  اردیبشهت   ۲۸
او حکیمی بی بدیل در علوم روزگار خود بود که تا قرن ها 
بعد کتب و رسائل او در دانشگاه های دنیا تدریس و بررسی 

می شد.
پیامی  در  اصغر مونسان  »دنیای هوادار«، علی  گزارش  به 
در حساب کاربری خود در اینستاگرام، با تبریک فرا رسیدن 
۲۸ اردیبهشت روز حکیم عمر خیام به همه پژوهشگران، 
دانشوران و دوستداران فرهنگ و ادبیات تبریک و تهنیت 
نوشت: ۲۸ اردیبهشت روز بزرگداشت حکیم عمر خیام بخشی 
از عظمتی است که سربلندی ایرانیان را در نگاه مردم جهان 

یادآوری می کند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در این پیام 
نوشت: خیام حکیمی بی بدیل در علوم روزگار خود بود که 
تا قرن ها بعد کتب و رسائل او در دانشگاه های دنیا تدریس 

و بررسی می شد.
دقیق ترین  از  یکی  گاه شماری  »خیام  اینکه  بیان  با  وی 
تقویم های جهان را محاسبه کرد«، افزود: او در نجوم سال 
ها پیش از کپرنیک و گالیله بر مرکزیت خورشید و گردش 
نخستین  ریاضیات  در  و  کرد  اشاره  آن  دور  به  سیارات 

دانشمندی بود که معادلات سه مجهولی را حل کرد.
مونسان خاطرنشان کرد: خیام در موسیقی، فلسفه و نجوم، 
رسائل و کتب بسیاری نوشته، اما شهرت او بیش از هر 
چیز در زمینه ادبیات است. رباعیات خیام توسط اسکات 

فیتزجرالد به انگلیسی برگردانده شده و در خارج از کشور به 
سرعت مقبولیت عام یافته است.

راه اندازی ۲۹۲ موزه در دولت تدبیر و امید

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: از 
راه اندازی، ۲هزار  یازدهم مجموعا ۲۹۲ موزه  ابتدای دولت 
و ۷۲۲ قلم از اموال منقول فرهنگی-تاریخی استرداد و دو 

نمایشگاه از آثار ایران در خارج از کشور برگزار شده است.
علی اصغر مونسان روز گذشته همزمان با روز جهانی موزه 
ها و آغاز هفته میراث فرهنگی، در حساب توییتری خود 
نوشت: میراث فرهنگی سرزمین عزیز ما در کوران حوادث 
متعدد و در ادوار مختلف تاریخ، استوار بر جای خود ایستاده 
است. همزمان با  روز جهانی موزه ها و میراث فرهنگی باید 
تاکید کنم ما در وزارت میراث فرهنگی متعهد هستیم میراث 
کشورمان را با همه تنوع و گستردگی و با بودجه حداقلی 

دولت حفظ کنیم. 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خاطرنشان 
این  و معرفی  راستای حفظ  در  اخیر  کرد: طی چند سال 
از  مثال  برای  گرفته؛  صورت  ارزشمندی  اقدامات  میراث، 
راه اندازی، ۲هزار  یازدهم مجموعا ۲۹۲ موزه  ابتدای دولت 
و ۷۲۲ قلم از اموال منقول فرهنگی-تاریخی استرداد و دو 
نمایشگاه از آثار ایران در خارج از کشور برگزار شده.این تنها 

بخشی از تلاش همکاران من بوده است.
میراث  تخریب  به  انتقاداتی  بی شک  کرد:  بیان  مونسان 

ما  غفلت  تخریب ها  این  دلیل  اما  دارد.  وجود  فرهنگی 
نیست؛مساله این است که اعتبارات ما محدود است و برای 
صیانت بهتر از این میراث فرهنگی ارزشمند نیازمند استفاده 
از ظرفیت های مردمی هستیم. امیدوارم با تلاشی بی وقفه، 

میراث غنی ایران عزیز را به نسل بعد بسپاریم.

تعمیق روابط دو کشور از طریق ملت ها شکل می گیرد

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در دیدار با 
سفیر روسیه در ایران تاکید کرد که تعمیق روابط دو کشور از 

طریق ملت ها شکل می گیرد.
لوان  و  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
جاگاریان سفیر روسیه در ایران بعدازظهر گذشته با یکدیگر 

دیدار و گفت وگو کردند.
مونسان در این دیدار با اشاره به اهمیت روابط بین ملت ها، 
گفت: تعمیق روابط میان دو کشور نه از طریق دولت ها بلکه 

به وسیله روابط میان ملت ها شکل می گیرد.
وی افزود: اگر به دنبال سطح بالای روابط میان دو کشور ایران 

و روسیه هستیم باید این روابط بین ملت ها شکل بگیرد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در ادامه به 
اولین سفر خود به روسیه اشاره کرد و گفت: من از آن سفر 
خاطرات خوبی در ذهن دارم و بر این اعتقادم که هرچقدر 

کشور  دو  بین  روابط  شود،  بیشتر  ملت ها  بین  رفت وآمد 
تعمیق پیدا می کند.

مونسان امضای برنامه اقدام مشترک و لغو روادید گروهی 
گردشگری ایران و روسیه را از مهم ترین اقدامات در این راستا 

عنوان کرد.
جاگاریان نیز در این دیدار به سفر گروهی از فعالان صنعت 
گردشگری روسیه به ایران اشاره کرد و گفت: این گروه در سفر 
خود پتانسیل های ایران را شناسایی و ارزیابی کردند و فردا 

)چهارشنبه( به روسیه باز می گردند.
ایران،  به  سفر  برای  روسیه  مردم  علاقه  به  اشاره  با  وی 
افزود: گردشگران روسیه مشتاق سفر به مقاصد ناشناخته 
و گردشگری ماجراجویانه هستند و ایران با پیشینه تاریخی، 
دارد،  اکوتوریسم  در  که  پتانسیلی  و  طبیعی  جاذبه های 

مقصدی مناسب برای آن ها به شمار می آید.
به  مونسان  سفر  اهمیت  بر  تاکید  با  همچنین  جاگاریان 
روسیه و لغو روادید گروهی دو کشور، گفت: رئیس آژانس 
فدرال گردشگری روسیه از شما برای سفر به روسیه دعوت 
به زودی  نشد.  این سفر میسر  آورد که متاسفانه  به عمل 
برنامه ریزی و اقدامات لازم برای سفر شما انجام خواهد شد 
و برنامه اقدام مشترک لغو روادید گروهی گردشگری ایران و 

روسیه به امضای طرفین خواهد رسید.

حکومت »ده نفره« در تلویزیون!
جهان سینماتلنگر

از  پس  سال   ۲۷ ویلیس،  و  تراولتا  همکاری 
»داستان عامه پسند«

جان تراولتا و بروس ویلیس که آخرین بار در فیلم »داستان 
عامه پسند« کنار هم به ایفای نقش پرداختند، 
پس از ۲۷ سال دوباره همبازی شدند، 27 
سال پیش جان تراولتا و بروس ویلیس با 
فیلم داستان عامه پسند در کاخ جشنواره 
کن حاضر شدند و چند روز بعد نخل طلایی 
کوانتین  به  داوران  هیات  سوی  از  جشنواره 

تارانتینو کارگردان این فیلم اهدا شد.

بازیابی نسخه اصلی فیلم صامت »ناپلئون« در ۱۲ سال
بی وقفه  تلاش  سال   ۱۲ از  پس  فرانسوی  گروه  یک 

موفق شد نسخه اصلی فیلم صامت »ناپلئون« 
گانس«  »ابل  ساخته   )Napoléon(

از  گروهی  کند،  بازیابی  و  ترمیم  را 
پروژه ای  در  فیلم  مرمت  کارشناسان 
از  یکی  احیای  برای  جاه طلبانه 

سینمایی  گنجینه های  تکه پاره ترین 
جهان، نسخه اصلی فیلم صامت و ۷ ساعته 

مشهور  کارگردان  گانس،  ابل  ساخته   )۱۹۲۷( ناپلئون 
فرانسوی، را بازآفرینی کردند.

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »پرویز شاپور« 
- نویسنده و طراح فقید معاصر - را گرامی می دارد

میراث فرهنگی

»وزیر میراث فرهنگی«:

خیام حکیمی بی بدیل در علوم روزگار خود بود

جبار آذین

  نویسنده و منتقد
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جامعه »دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »حسین پناهی«
 - شاعر و هنرپیشه فقید - را گرامی می دارد

وزیر راه و شهرسازی گفت: هشت پروژه جدید ریلی در آستانه تکمیل 
است که تا پایان سال ۱۴۰۰ کامل می شود و برخی از آن ها در همین 
مدت افتتاح می شوند که نتیجه آن رشد ۵۰ درصدی در طول ساخت 

خطوط ریلی کشور در مدت مدیریت دولت تدبیر و امید است.
هفتمین  حاشیه  در  اسلامی«  »محمد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
همایش بین المللی پیشرفت های اخیر در  مهندسی راه آهن در جمع 
با  شهرسازی  و  راه  وزارت  همکاری  اهمیت  به  اشاره  با  خبرنگاران 
دانشگاه ها در شکستن رکورد ساخت راه آهن در دولت تدبیر و امید، 
اظهار داشت: دستگاه های ذی ربط با ارائه صورت مساله هایی که دارند 
می توانند ظرفیت علمی و پژوهشی، اساتید و دانشجویان را به این 
سمت فعال کنند که این پژوهش ها و ظرفیت های علمی در راستای 

اهداف و مسائل شان شکل بگیرد.
وی افزود: نتایج تحقیقات علمی و دانشگاهی باید برای کشور پیشرفت 

اقتصادی و افزایش ارزش افزوده ایجاد کنند.
اسلامی خاطرنشان کرد: در وزارت راه و شهرسازی برای اینکه بتوانیم از 
فناوری ها و پژوهش های خودمان،خلق فرصت ها و افزایش درآمد سرانه 

داشته باشیم به همکاری با دانشگاه ها با نگاه و اهتمام ویژه داشتیم.
وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: در دو سال گذشته روی این تمرکز 
کردیم که بخش ریلی و راه آهن را به سمت تبدیل شدن به یک قدرت 
اقتصادی و صنعتی هدایت کنیم و  این امر با اهتمام ویژه و کار 
شبانه روزی محقق شد و این هدف گذاری در حرکت است تا مسیر 

تکاملی خود را طی کند.
وی گفت: نخستین هدف ما این بود که در راستای خودکفایی متعهدانه 
بایستیم و اجازه ندهیم که ریل و سوزن مورد نیاز کشور از خارج 
وارد شود، بر این اساس از شرکت ها و کارخانجات سازنده حمایت و 
پشتیبانی کردیم و آنها کار را به نتیجه رساندند؛ اگر چه این تحقیقات 
۲۰ سال به طول انجامیده بود اما هم اکنون نتیجه اش این است که ریل 
در داخل کشور تولید می شود و برای پروژه های زیرساختی نصب شده 

و به بهره برداری می رسد.
اسلامی تاکید کرد: نتیجه این سیاست و عملکرد ما این است که  
گسترش خطوط ریلی را با سهم ساخت داخل بدون نیاز به ارز انجام 

دادیم و این کار برای نخستین بار انجام شد.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: به موازات آن سرمایه گذاری برای تولید 
داخل و جلوگیری از ورود محصولات خارجی را هدف گذاری کردیم و 
این امری ضروری بود، زیرا در این شرایط جنگ تحمیلی، تحریم های 
سخت، پیچیده و ظالمانه ای را کشورهای تروریست و حامیان آن ها به 

ما تحمیل کرده بودند.
وی بیان داشت: توانستیم سهم تولید داخل را افزایش دهیم و در سال 
های ۹۸ و ۹۹ حدود یک هزار و ۸۰۰ دستگاه واگن و لکوموتیو به ناوگان 
ریلی کشور اضافه کنیم و در این راستا با تامین مالی خودمان و نیز با  

اعتباری که در ساختار بودجه وجود داشت، حرکت کردیم.
این مقام مسوول با بیان اینکه شاید بتوان سال ۹۹ را سال خروج از رکود 
و رسیدن به رکورد نامید، گفت: در این سال، شرکت واگن پارس رکورد 
تولید خود در ۲۵ سال گذشته آن هم در این شرایط کرونایی را شکست.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه گام دیگر این بود که وابستگی مان 
در واگن باری به خارج قطع شود که این اتفاق هم افتاد و جشن 
خودکفایی گرفتیم، افزود: همه آیتم هایی که مربوط به واگن های باری 
بود، به ویژه چرخ و محور، ترمز که فوق العاده حساس است، تولید داخل 
شد و  این نهضت تا تولید واگن مسافربری و لکوموتیو نیز ادامه دارد 
که امیدواریم با اهتمام مشترک شرکت های دانش بنیان و بهره بردار و 
سازندگان این امر نیز رخ دهد و کشور قطب صادرکننده صنعت ریلی 

شود.
اسلامی با بیان اینکه ما در این دو سال برای کسانی که منافع شان در 
واردات بود و تلاش زیادی داشتند تا آن را ادامه دهند، مزاحمت ایجاد 
کردیم و نگذاشتیم مانع کار خودکفایی ما شوند، تاکید کرد: امروز نیز به 
آنان اعلام می کنیم به جای واردات، برای صادرات تلاش کنند و  اقلام 
که تولید داخل شده را صادر کنند و  این کار برایشان حلال تر است و 

دعای همه پشت شان خواهد بود.
وی اضافه کرد: نکته سومی که وجود داشت، کیفیت بخشی به خدمات 
مسافرتی بود تا مردم رضایت بیشتری از مسافرت با قطار داشته باشند 
و همچنین برنامه ریزی کردیم تا صاحبان بار بدانند چه موقع بارشان به 

دست شان می رسد و قطارها بر اساس اقتضائات حرکت نکنند.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اقدام های انجام شده برای توسعه 

زیرساخت های ریلی، تصریح کرد: براساس وعده دولت، تاکیدات رهبر 
معظم انقلاب و سیاست های کلی نظام که شبکه ریلی کشور توسعه 
یابد، در یک گام و در سه سال گذشته پنج استان به شبکه ریلی کشور 
متصل شدند، همچنین هشت پروژه جدید دیگر را در آستانه تکمیل 
است که تا پایان سال ۱۴۰۰ انجام می شود و برخی از آن ها در همین 
مدت افتتاح می شوند که این یک رشد ۵۰ درصدی در طول ساخت 

خطوط ریلی کشور است.
اسلامی گفت: با ریل گذاری که در خطوط راه آهن کشور انجام شده 
است، ما از سال گذشته تا به حال در یک بازه زمانی ۱۲ ماهه و نیز تا 
پایان خدمت دولت ۹۰۰ کیلومتر ریل گذاری می کنیم که این ۶ برابر 
ریل گذاری است که در طول تاریخ کشور برای احداث راه آهن انجام 

گرفته است.
وی تاکید کرد: ما معدل ۱۵۰ کیلومتری را در احداث راه آهن به صورت 
تقویمی داشتیم که در این مقطع ۶ برابر بقیه دوره ها رشد داشته است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به توسعه خطوط راه آهن در استان های 
کردستان، اردبیل، چهارمحال و بختیاری، گفت: خط میانه، بستان آباد به 
تبریز و اتصال چابهار به زاهدان که یک پروژه راهبردی است و همچنین 
اتصال راه آهن به اقلید در استان فارس که آن هم یک پروژه راهبردی 
است و رشت به انزلی در بندر کاسپین، از پروژه هایی هستند که افتتاح 

می شوند.

سه شنبه های ریلی

وی درباره سه شنبه های ریلی نیز گفت: نکته مهم این است که دغدغه 
برای تحول و تغییرات وجود داشته باشد و سازمان های هوشمند و پویا 

سازمان هایی هستند که فردایی بهتر از دیروز خواهند داشت.
اسلامی تصریح کرد: با ایجاد مرکز جهادی پیشرفت در سال ۹۸ فرصتی 
را فراهم کردیم تا با استفاده از همه عناصر و پرسنل راه آهن و جوانان 
و نیز با مدیریت دانشی که در وجود افراد خبره است، دانش روز در امور 

به کار گرفته شود.
وی تاکید کرد: همه این جوانان و متخصصان در این مرکز مستقر شدند 

و مسائل راه آهن را برای حل مساله استخراج کردند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه هر سه شنبه میعادگاه حل مساله 
است، افزود: مسائل حل شده در قالب یک شیوه، نظام نامه یا اصلاح 
این ها، همین  ارائه می شود و حاصل  یا یک محصول  و  ساختار 
دستاوردها و میلیون ها دلار صرفه جویی ارزی و جلوگیری ا زخروج ارز 

است که رقم زدیم و منجر به ساخت محصولات داخل شد.
وی تاکید کرد: ذوب آهن ما امسال توانسته ریل خود را صادر کند و 
مشتری صادراتی هم یافته است و ما باید و می توانیم به قطب صادر 

کننده صنعت ریلی تبدیل شویم.
گفتنی است که دولت تدبیر و امید در طول هشت سال دوره کاری خود، 
گام های بلندی برای توسعه شبکه ریلی کشور برداشته است. در این 
مدت طبق وعده دولت، پنج مرکز استان، یعنی همدان، رشت، کرمانشاه، 
ارومیه و تبریز )از مسیر جدید( به شبکه ریلی کشور متصل شده و 
تا پایان امسال استان های اردبیل، چهارمحال وبختیاری، کردستان و 

بخش هایی از خراسان شمالی نیز دارای خط آهن خواهند شد.

یکی از بزرگواران تحت عنوان »رئیس کمیته صیانت 
از سلامت فوتبال« در سازمان لیگ در حالی که دو 
سه سالی هست عملا در حضور فیزیکی ندارند مگر 
برای ایام خاص و مناسبت های مهم دوباره قرار 
است با یک عنوان جدید در فدراسیون فوتبال حضور 

پیدا کنند.
اینکه در جایی دیگر مشاغل فرهنگی دیگری هم 
دارند جزو اختیارات ایشان است و ما حق نداریم 
در امور داخلی دیگران کنکاش کنیم اما آنجا که 
کنیم  داریم سوال  مرتبط هست حق  فوتبال  به 
که اصولا این پست چه کارایی در سازمان لیگ و 
تشکیلات فوتبال ایران دارد که یک نفر بدون آنکه 
حضور فیزیکی داشته باشد ماهیانه بالای ده میلیون 
تومان حقوق بگیرد و یک دفتری را در اختیار داشته 
باشد با یک منشی و خودش هم حضور نداشته 

باشد.
اینکه به لحاظ شرعی آیا دریافت چنین حقوقی 
درست هست یا نیست را باز متخصصین دینی باید 
بفرمایند اما در عرف جامعه و در حالی که صدها 
دانشجوی تربیت بدنی و لیسانس و فوق لیسانس 
ورزش بیکار هستند و در اسنپ یا مشاغل بسیار 
نازل و سخت با حداقل حقوق کار می کنند، آیا 
درست است که فردی که به هر حال ظاهری موجه 
دارد و علاقمند به فوتبال هم هست همزمان بدون 
حضور و تاثیر در فوتبال ماهی ده میلون حقوق 
بگیرد و بعد هم دم از عدالت مولا امیرالمومنین 

هم بزند؟
البته در سازمان عریض و طویل لیگ خیلی از این 
موارد را آقایان در این مدتی که جا خوش کرده اند 
تراشیده اند و برای خود و اطرافیان و دوستان کار 
و کاسبی داغی راه انداخته اند درحالی که سازمان 
لیگ به این عریض و طویلی در هیچ جای دنیا 

سراغ نداریم.
اگر قرار بود نهادی مثل اتحادیه اختیاردار مسابقات 
فوتبال باشد دو سوم این افراد را بیرون می کرد چون 
پول علف خرس نیست که آقایان یک ساختمان 

بزرگتر از فدراسیون فوتبال را در بهترین و گرانترین 
نقطه شهر در اختیار گرفته اند و تا دلتان بخواهد آن 

را توسعه داده اند.
دست آخر هم از پس یک مسابقه لیگ مثل مسابقه 

دربی بر نمی آیند.
هر روز بداخلاقی ها در فوتبال بیشتر و بیشتر می 
شود و تلویزیون ملی هم بجای ریشه یابی و تحریم 
برخی اتفاقات چنان ریز جزئیات فحش و فحش 
کاری ها را کلمه به کلمه منعکس می کند و آنجایی 
که صدای فحش نمی آید دوستان زیرنویس می 
کنند تا بگویند لبخوانی بلدند و این هنر نیست که 
از بی هنری تلویزیون است. فوتبال با این همه 
هیجان و زیبایی را محدود به دو سه نفر آدم کوچک 
و گمنام کرده اند مثل همین حکایت فلان لباس 
شخصی در رختکن پرسپولیس که نزدیک ترین 
اقوامش تا قبل از برنامه نمی شناختندش ولی بعد 

از برنامه شهرت جهانی پیدا کرده است.
فردا اگر او با تکیه براین تبلیغات دست به سو 

استفاده هایی زد چه کسی پاسخگو است؟
اما برگردیم به ساختمانی که در میدان شیخ بهایی 

پاتوق دوستان زیادی شده است.
حیدر بهاروندی که نهادهای نظارتی و حراستی 
اند اکنون دوباره چنان  او را رد صلاحیت کرده 
آنجا جولان می دهد که عزیزی خادم در نقش 
خادم آن ها انجام وظیفه می کند و هر روز بر 
بدهی های فوتبال می افزایند چون پشت شان 
گرم است و می دانند یک جایی دولت ناچار می 
شود گلوی یک شرکتی را بگیرد و از جیب مردم 
پول های یامفتی که معلوم نیست کجا رفته را 

پرداخت کنند.
سازمان لیگ یک رئیس می خواهد و یک دبیر و 
یک روابط عمومی آن هم زیرمجموعه فدراسیون و 
در داخل ساختمان فدراسیون فوتبال یک نیم طبقه 
برایش کافی است. حکایت آن بنده خدایی شده که 
اسم پسرش را گذاشته بود رستم و می ترسیدند 

صدایش کنند!
به  جایگاهی  چنین  وقتی  است  مشخص  حالا 
سازمان لیگ بدهند یک نفر که می شود رئیس 
کمیته صیانت از فوتبال سالم و پاک برای خودش 
دارای یک قدرتی مافوق آنچه هست تصور می کند 
و حضور هم ندارد ولی اتاقش محفوظ و پاداش 
و مسافرت و ماموریت و حقوق بالای ده میلیون 

تومن را هم حق مسلم خود می داند
آفتابه لگن 7 دست شام و نهار تا دلتان بخواهد!

»وزیر راه و شهرسازی« خبر داد:

تکمیل 8 پروژۀ ریلی دیگر تا پایان سال 
دورکاری با حقوق ده میلیون تومان؛

فدراسیون فوتبال
 در خدمت سازمان لیگ!

راه و مسکن دیدگاه

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار
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ورزشی

هفته خداحافظی رئال با زیدان، راموس، واران، مارسلو، ایسکو و واسکز؟
آینده سرخیو راموس، رافائل واران، مارسلو، ایسکو و لوکاس واسکز مبهم است و این 

درحالیست که به نظر می رسد »زین الدین زیدان« نیز در رختکن از تیمش خداحافظی 
کرده و سال آینده در مادرید حضور نخواهد داشت،  طرفداران رئال مادرید منتظر 

هستند تا تکلیف قهرمان لالیگا مشخص شود و در صورت قهرمان نشدن، 
ممکن است این باشگاه در پایان فصل با ستارگان خود خداحافظی کند.

»کانتونا« در آغوش تالار مشاهیر لیگ برتر انگلیس
»اریک کانتونا« بعد از »تیری هانری« و »آلن شیرر« به سومین بازیکن تالار مشاهیر 

لیگ برتر انگلیس بدل شد، اریک کانتونا ۵۴ ساله یکی از مشهورترین بازیکنان 
تاریخ منچستر یونایتد است، بدنبال اعلام خبر پیوستن وی به تالار مشاهیر، 

کانتونا در بیانیه ای اعلام کرد: بسیار خوشحال هستم و به خودم می بالم 
اما در عین حال اگر برای این عنوان برگزیده نمی شدم، تعجب می کردم.

حریف تراکتور ستاره سابق بنفیکا را جذب کرد
»اندرسون تالیسکا« فوق ستاره برزیلی اسبق بنفیکا و بشیکتاش که در فصل اخیر 

در تیم گوانژو اورگراند بازی می کرد از هفته گذشته صحبت حضورش در تیم 
الهلال عربستان مطرح شد، این در حالی است که این ستاره برزیلی با تغییر 

جهت ناگهانی از الهلال به دیگر تیم متمول شهر ریاض یعنی النصر پیوست 
که با دستمزدی  ۵.۷ میلیون یورویی راهی این تیم عربستانی شده است.

تصمیم عجیب سران الهلال؛ سرمربی جدید پس از یک بازی اخراج می شود
در حالی که باشگاه الهلال عربستان کمتر از ۱۵ روز پیش خوزه مورایس پرتغالی، 

دستیار سابق ژوره مورینیو در تیم های چلسی، اینتر و رئال مادرید را به عنوان 
سرمربی خود انتخاب کرد، اما به نظر می رسد که با این مربی  به خط پایان 

رسیده است، و مارکو سیلوا به زودی به عنوان سرمربی الهلال انتخاب 
خواهد شد، سیلوا سابقه هدایت واتفورد و اورتون را در کارنامه دارد.

»یونس بلهنده« ستاره گران قیمت جدید الهلال برای عبور از سد استقلال
تیم فوتبال الهلال عربستان به دنبال جذب مهاجم گالاتاسرای ترکیه 

است، تیم فوتبال الهلال عربستان که سه عنوان قهرمانی آسیا را 
در کارنامه دارد به دنبال آن است که با استخدام ستاره های 

فوتبالی تیم های مختلف فصل جاری لیگ قهرمانان آسیا را 
به موفقیت و قهرمانی پشت سر بگذارد.

ادعا رسانه های قطری: قایدی جایگزین ابراهیمی در الاهلی 
درخشش مهاجم استقلال در لیگ قهرمانان موجب شد تا یک روزنامه 

قطری از بازیکن شماره ۱۰ آبی پوشان به عنوان گزینه مورد نظر تیم 
فوتبال الاهلی این کشور به جای امید ابراهیمی یاد کند، اکنون 

رسانه های قطری از مهدی قایدی مهاجم تیم استقلال تهران به 
عنوان یکی از گزینه های استخدام این تیم خبر می دهند.  

رقابتهای فوتبال لیگ دسته یک بانوان کشور در نیشابور آغاز شد
برای نخستین بار شهر نیشابور میزبانی رقابتهای فوتبال بانوان در لیگ دسته اول 

کشور را برعهده گرفته است و در این رقابتها تیم های بانوان تام اصفهان، 
جندی شاپور دزفول، بادرود تهران و کیان نیشابور به مدت سه روز با 

یکدیگر رقابت خواهند کرد، برگزیدگان این دوره از مسابقات به سطح 
اول فوتبال ایران یعنی لیگ برتر فوتبال بانوان کشور صعود خواهند کرد.

همکاری فدراسیون ووشوی ایران با چینی ها
فدراسیون ووشو جمهوری اسلامی ایران و انجمن ووشو چین )فدراسیون ووشو 

چین(، یکی از مفاد مهم این سند همکاری، تلاش برای ورود ووشو 
به بازی های المپیک تابستانی است. با توجه به اینکه ایران ریاست 

بخش میانه، مرکزی و غرب آسیا را بر عهده دارد، کشورمان با همکاری 
انجمن ووشو چین تلاش می کنند که ووشو المپیکی شود.

ن بعضی ها داغشو دوست دار

»رده پایه«، سالیان مدیدی است که در فوتبال ایران به دست 
فراموشی سپرده شده است، بخشی که در سراسر جهان فوتبال، 
به آن با عنوان یکی از مهم ترین و اصلی ترین ارکان فوتبال 
نگاه می شود، در کشورِ ما بدون هیچ توجه و نظارتی، سال ها 
است که مملو از تخلفاتی گسترده است ، از استفاده از بازیکنان 
غیرمجاز گرفته تا هزاران تخلف ریز و درشتی که جایگاه فوتبال 
ایران در سنین مختلف در رده های فوتبال پایه را تحت تاثیر قرار 

داده است و موجب تنزل سطح فوتبالمان شده است.
همین چند وقت پیش بود که حواشی مربوط آکادمی کیا 
درخصوص استفاده از بازیکن غیرمجاز بسیار خبر ساز شد که 
البته هنوز هم به طور کامل شرایط آن اتفاق مشخص نشده 
است، اما حالا با پیگیری رسانه ها و ارائه اسناد مدارک موجود، 
با تخلفِ عجیب »آکادمی باشگاه استقلال« و »هیات فوتبال 
تهران«، جنجال بزرگتری در فوتبال ایران در بخش پایه به پا 

شده است.
در اتفاقی عجیب، هیات فوتبال استان تهران قرارداد بازیکنان 
باشگاه استقلال در رده پایه را که از فعالیت در نقل و انتقالات 

توسط فیفا محروم شده بودند را به ثبت رساند و باشگاه هم 
در این فصل از این بازیکنان استفاده کرده است، حالا هم با 
محرز شدن این تخلف، باشگاه استقلال و هیات فوتبال تهران 
به دردسر بزرگی افتاده اند. البته جدا از این اتفاق، آکادمی باشگاه 
استقلال در این چند وقت اخیر و پس از جدایی مراغه چیان و 
انتصاب، جنجالی ناصر فریاد شیران به عنوان ریاست آکادمی 
باشگاه، با حواشی متعددی روبه رو شده است، اما این حواشی 
تخلف احتمالی آکادمی باشگاه استقلال و هیات فوتبال تهران، 
بسیار عجیب تر از دیگر موارد بود.  در مردادماه سال گذشته، 
پنجره نقل و انتقالات باشگاه استقلال با شکایت وینفرد شفر، 
که  جایی  است،  شده  بسته  آبی ها،  اسبق  آلمانی  سرمربی 
استقلالی ها بدون توجه به محرومیتی که در تمامی رده ها با 
آن روبه رو بودند، اقدام به عقد و ثبت قرارداد بازیکنانشان در رده 
پایه در هیات فوتبال استان تهران کرده است، جایی که باتوجه 
به نگاه رسانه ای موجود و توجه بیش از حد معمول به در رده 
بزرگسالان، چنین اتفاقی رخ نداد، اما آن طور که معلوم است 
در رده پایه، در کمال تعجب هیات فوتبال استان تهران، تمامی 
این قراردادها را به ثبت رسانده است، البته فدراسیون فوتبال 
به محض اطلاع از محرومیت استقلال، آن را به سازمان لیگ 
و هیات فوتبال ابلاغ کرده و از آنها خواسته تا از ثبت قراردادها 
جلوگیری شود، اما گویا این ابلاغ تنها در رده بزرگسالان عملی 

شده است و در دیگر رده ها، تخلف صورت گرفته است.
پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه استقلال از ۲۴ مرداد ماه تا روز ۱۹ 
آبان که وکیل شفر دریافت تمامی مطالبات را تائید کرد، بسته 
بود اما قراردادهای بازیکنان تیم های پایه در شهریور و مهر ماه 

به ثبت رسیده است، تخلف باشگاه استقلال و هیات فوتبال 
تهران جایی است، که تاریخ شروع نقل و انتقالات فوتبال در 
فصل مذکور، ششم شهریور و پایان آن ۱۲ مهر اعلام شد، اما 
باشگاه استقلال در اواخر و اوایل مهرماه قراردادهای خود را به 
ثبت رسانده است تا شاهد تخلفی آشکار از سوی آن ها باشیم.

باشگاه استقلال، به مدیریت ناصر فریاد شیران، در این فصل 
از رقابت ها در دو رده، امید و نوجوانان موفق به کسب جام 
قهرمانی شده است، که حالا باید دید سرنوشت احکام صادره 
شد،  خواهد  چه  آبی ها  جام  دو  این  در  ذی صلاح  مراجع 
همچنین برخی باشگاه ها خواستار پیگیری مسابقات فصل 
گذشته شده اند، در این بین نمایندگان بیش از سی باشگاه  
در رده های سنی مختلف با تهیه نامه ای به فدراسیون خواستار 
رسیدگی به موضوع هستند، قرار است با امضای این نامه، 
خواستار ورود فدراسیون فوتبال به این موضوع شوند، حالا باید 
دید عواقب این تخلف برای باشگاه استقلال و هیات فوتبال 

تهران چه خواهد شد.
بهرحال در آینده نزدیک، احکام این حواشی عجیب هم صادر 
خواهند شد، اما باشگاه استقلال همچنان در بخش مدیریتی، 
در سقوط عجیبی قرار گرفته است، جایی که این سوءمدیریت 
در علاوه بر رده بزرگسالان، باشگاه استقلال را در رده پایه  هم 
دچار مشکلات متعددی کرده است، در شرایطی که ممکن 
است عواقب سوءمدیریت باشگاه استقلال، دامنِ تیم های 
پایه این تیم را هم بگیرد و جرایم سنگینی در انتظار باشگاه 
استقلال باشد که البته شایان ذکر است در این چند سال و 
باتوجه به نحوه و عملکرد مدیریت باشگاه،  این مسائل در 

باشگاه استقلال، دیگر چندان موضوع غیرقابل هضمی نیست.
البته از طرفی شنیده می شود، استقلالی ها عقیده دارند، قوانین 
هیات فوتبال تهران از قوانین سازمان لیگ تبعیت می کند اما 
با توجه به شرایط برگزاری استان تهران، تعیین بخش هایی از 
آیین نامه ی برگزاری در اختیار کمیته فنی مسابقات هیات 
ها است که می توانند تغییراتی را در آن لحاظ کنند و همین 
که هیات رئیسه آن را تایید کند کافی و قابل اجرا است، که 
البته در این صورت هم باید دید چه شرایطی برای این پرونده 
پیش خواهد آمد و نتیجه این پرونده به نفع کدام یک از 
طرفین اعلام خواهد شد، این پرونده هم بدون شک مانند 

پرونده آکادمی کیا ابعاد مختلفی خواهد داشت.
در آخر هم هیات فوتبال استان تهران ضمن تکذیب ادعاهای 
در  استقلال  پایه  بازیکنان  مجوز  بر صدور  مبنی  مطروحه 
هنگام مسدود بودن پنجره نقل و انتقالات این باشگاه در 
به آگاهی می رساند که مجوزهای  اطلاعیه ای اعلام کرد: 
مذکور در زمان باز بودن پنجره نقل و انتقالات باشگاه فوق و 
مطابق با قوانین فدراسیون فوتبال و فدراسیون جهانی فوتبال 
)فیفا( صادر گردیده است و هیات فوتبال استان تهران در 
راستای رسیدگی به اعتراضات و ادعاهای مطروحه موضوع 
را به کمیته انضباطی ارجاع نموده و نتیجه رسیدگی متعاقبا 

اطلاع رسانی خواهد شد.

جنجالِ جدید در فوتبال پایه؛

تخلفِ باشگاه استقلال و هیات فوتبال تهران!؟
هیات فوتبال تهران، هرگونه تخلف را تکذیب کرد

داستان جلد

محمدرضا ولی زاده

  دبیر سرویس ورزشی 

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »رضا احدی«
 - پیشکسوت فقید فوتبال ایران - را گرامی می دارد



n صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مهرداد تیموری                                           n  سردبیر: مهدی تیموری

»دنیای هوادار« یاد روح قلم و مرام زنده یادان ناصر احمدپور و عباس عبدالملکی، بزرگان عرصه مطبوعات ورزشی کشور  را پاس می دارد

 n تحریریه: دکتر مهرداد فرشیدی، اصغر قلندری، محمدرضا کاظمی، سیدرضا فیض آبادی، محمدحسین سیفی و رضا تواضعی
 n مدیر روابط عمومی: دکتر علی ساجدی                  n  طراحی و صفحه آرایی:  امیررضا بیات               n  دبیر سرویس ورزشی: محمدرضا ولی زاده                    n چاپ: کهن              

 n نشانی: کرج، چهارراه طالقانی به سمت میدان شهدا،  ساختمان حکیم، طبقه 8، واحد 82          کد پستی: 3134896384           تلفن: 32219147           نمابر: 32400023

روزنامه

چهارشنبه 29 اردیبهشت 1400-  شماره  748

www.donyayehavadar.ir


